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Protokół Nr L / 22 

z L sesji Rady Miejskiej w Ropczycach w dniu 24 czerwca 2022 r. 

 

Prowadzący obrady (otwieranie i zamykanie dyskusji nad poszczególnymi punktami porządku 

obrad, udzielanie głosu, przeprowadzanie głosowań, ogłaszanie wyników głosowań, 

wykonywanie innych czynności składających się na prowadzenie obrad): Przewodniczący 

Rady Miejskiej w Ropczycach – p. Grzegorz Bielatowicz. 

Czas trwania sesji: ok. 14.02 -15.53. 

Miejsce obrad: Urząd Miejski w Ropczycach ul. Krisego 1, sala konferencyjna 109. 

Przebieg obrad, streszczenia przemówień i dyskusji: 

 

1. 

Przewodniczący Rady – pan Grzegorz Bielatowicz otworzył 50 sesję Rady Miejskiej  

w Ropczycach.  

Powitał uczestników sesji oraz osoby oglądające transmisję obrad sesji Rady Miejskiej.  

 

Przewodniczący Rady zarządził sprawdzenie kworum za pośrednictwem systemu e-sesja.  

Na podstawie listy obecności stwierdził, że obrady są prawomocne. Stwierdził, że w sesji 

uczestniczy 19 radnych.  

 

Przewodniczący Rady  poinformował, że: Obrady Rady Miejskiej są transmitowane i utrwalane 

za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk oraz nagrania obrad są udostępnione  

w Biuletynie Informacji Publicznej i na stronie internetowej Urzędu Gminy. Uczestnicząc  

w sesji Rady Miejskiej wyrażacie państwo zgodę na przetwarzanie i upublicznianie swoich 

danych osobowych, w myśl przepisów rozporządzenia o ochronie danych tak zwane RODO. 

 

2. 

Przewodniczący Rady zapytał czy są wnioski w sprawie zmian do porządku obrad.  

Burmistrz Ropczyc p. Bolesław Bujak – Chciałbym prosić o kilka punktów do porządku obrad. 

Będę prosił o zgodę na wycofanie z porządku obrad punktu 4. Punkt 4 dotyczy Zapoznania się 

z celami, dokonaniami stowarzyszenia Euroregion Karpacki. Myśmy się spotkali  

z przedstawicielami tego euroregionu jakieś półtora miesiąca temu z prezesem, tam ta funkcja 

się nazywa sekretarz - pan Dawid Lasek. Propozycja dotyczyła przygotowania się do włączenia 

do Euroregionu Karpackiego gmin, które do tego regionu teraz mogą przynależeć. Ze strony 

polskiej może uczestniczyć w tym Euroregionie Karpackim całe Województwo Podkarpackie. 

Inne obszary to oczywiście Ukraina, Słowacja, Węgry i Bułgaria. Jest propozycja, żeby Wysoka 

Rada zapoznała się z celami, zadaniami, możliwościami, perspektywą przyszłości 

funkcjonowania takiego podregionu w Unii Europejskiej jak Euroregion Karpacki. Mogą z tego 

być różne korzyści tak na płaszczyźnie kulturowej w zakresie wymiany różnych zespołów, 
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wymiany informacji, jak również próby pozyskiwania środków finansowych dla wspólnych 

przedsięwzięć i wspólnych działań miast granicznych, miast współpracujących. Ponieważ 

mamy ponad 20 letnią współpracę i umowę ze Słowacją uznałem, że warto posłuchać, zapoznać 

się z tą propozycją i następnie na kolejnej sesji rozważyć przystąpienie do Euroregionu 

Karpackiego naszego miasta i gminy. To nie za darmo. Są dwie opłaty. Przy wstąpieniu opłata 

wstępna, w naszych warunkach to jest jedna stutysięczna budżetu planowanego. Wynosiłoby 

to w tym roku na przykład kwotę około 1 300 zł i później roczna składka to też jedna 

dziesięciotysięczna planowanych dochodów budżetowych. Dla nas dziś byłoby to w granicach 

13 300 zł. Nie chcę proponować Wysokiej Radzie od razu uchwały o przystąpieniu. Chciałem 

zaproponować  spotkanie z przedstawicielem, żeby mógł bezpośrednio powiedzieć co robią, 

jak robią, w jaki sposób proponują teraz to stowarzyszenie jeszcze sformalizować. Jakie mogą 

być wspólne cele i zyski w pozyskiwaniu środków europejskich w następnej perspektywie. Ten 

punkt byśmy z powrotem na następnej sesji lipcowej wpisali. Było uzgodnienie, niestety  

i prezes i wiceprezes są na wyjazdach zagranicznych i przeprosili w przeddzień naszej sesji, 

stąd wycofuję ten punkt. Materiały o tym euroregionie mamy. Gdyby ktoś z państwa radnych 

chciał to w referacie u pani kierownik Teresy Kiepiel można się zapoznać z tymi materiałami. 

Wycofuję ten punkt bo nie chcę sam tłumaczyć propozycji przystąpienia do euroregionu bez 

bezpośredniego wysłuchania co mają organizatorzy tego stowarzyszenia do nam 

zaproponowania. Proszę o dokonanie zmian w budżecie gminy na bieżący rok. To jest punkt 5 

podpunkt 2. W tych zmianach chodzi tylko dodatkowo o przesunięcie pomiędzy działem 

remontów dróg. Zabieramy stamtąd - proponujemy 53 000 zł i przesuwamy na utrzymanie 

dworca pks -u na drugie półrocze bo uchwalając budżet, ponieważ brakowało do spięcia 

środków finansowych, to uznaliśmy, że w drugim półroczu już będzie nowy dworzec to 

wycięliśmy środki na utrzymanie tego dworca. Jakoś się zapomniało, że to już będzie trochę 

kosztowało i koszty, które dzisiaj mamy wyliczone, przygotowane do podpisania umowy 

między innymi z TBS na funkcjonowanie nowego dworca pks-u, jak również koszty związane 

z wodą, w zimie z ciepłem, z energią elektryczną, które bezpośrednio gmina będzie pokrywać 

wyliczone są na kwotę 53 000 zł. Chcę zaznaczyć, że jest to nie więcej jak 1/3 kosztów 

utrzymania dzisiejszego dworca pks-u. Przy okazji dodaję, że ten dworzec nowy chcemy 

formalnie, fizycznie oddać do użytku nie później niż przed 15 lipca i w tym czasie zaraz 

rozbierać stary dworzec. Ten stary dworzec musieliśmy rozebrać bo w zasadzie nie spełniał 

żadnych standardów dotyczących bezpieczeństwa fizycznego związanego również z całą 

infrastrukturą techniczną, która jest w tym budynku. Państwo sami wiecie, że te wielkie ściany 

tafli szkła sprzed 50 lat są popękane, gdyby tafla się rozpadła i spadła na przebywające tam 

dzieci, oczekujące na wyjazd autobusem mielibyśmy problemy. Również problemy 

elektryczne, nie ma tam już też ubezpieczeń od 2-3 lat. Stąd ta propozycja zmian. Punkt 5  

w podpunkcie 6 proszę o zgodę na wprowadzenie projektu, który dotyczy w zasadzie zmiany 

tytułu podjętej już uchwały o przyjęciu Gminnego Programu Rewitalizacji Gminy Ropczyce 

na lata 2021-2027 i nie chodzi o zmiany w treści tylko w podstawie prawnej i w tytule tej 
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uchwały. Czyli czysta, sformalizowana sprawa, żeby zadość stało się ocenie nadzoru prawnego 

wojewody. Proszę w tym samym punkcie 5 o wprowadzenie podpunktu kolejnego 7. 

Dotyczyłby on ważnej sprawy, pewnie jednej z ważniejszych na dzisiejszej sesji. Dotyczy 

wycofania uchwały o udzieleniu pomocy finansowej samorządowi wojewódzkiemu w kwocie 

350 000 zł na budowę chodnika w bieżącym roku w Łączkach Kucharskich przy drodze 

wojewódzkiej Ropczyce-Wiśniowa. Jesteśmy na progu drugiego półrocza i zaczyna się 

sytuacja finansowa gmin, naszej też dość mocno komplikować. Ta komplikacja jest wynikiem 

oczywiście drożyzny, cen, kosztów i braku jakichkolwiek szans na zwiększenie naszych 

dochodów bo nie mamy prawa zwiększyć naszych dochodów, nie mamy szans na pozyskanie 

jakichkolwiek subwencji, które byłyby do dyspozycji na różne cele. Otrzymujemy dotacje, 

dostaliśmy dotacje rządowe, za które dziękujemy i o czym pewnie w szczegółach powiem  

w informacji na dzisiejszej sesji, natomiast nie mamy takich możliwości żebyśmy dysponowali 

wolnymi środkami na co chcemy a niestety rozpoczynają się już negocjacje, bardzo trudne  

z naszymi wykonawcami niektórych inwestycji. Na przykład przy inwestycjach dwóch 

drogowych największych projektów realizowanych w tym roku ulica Brzozowa i Króla 

Kazimierza Wielkiego wykonawca oczekuje od nas poprzez wszczęcie postępowania 

roszczeniowego chyba w sumie 1 365 000 zł. Odłożyliśmy negocjacje dotyczące kwoty 

roszczeń na zadanie Króla Kazimierza Wielkiego  ale musimy zakończyć negocjacje dotyczące 

aktualizacji kwoty i umowy na ulicę Brzozową. Przypomnę, że ulica Brzozowa kosztuje nas 

chyba wedle umowy 2 700 000 zł, na tej inwestycji wykonawca rości sobie straty na kwotę 965 

000 zł i żąda aneksu do umowy argumentując, że albo nie podejmie się dalszej pracy, a przed 

nami są najważniejsze roboty związane z położeniem nawierzchni asfaltowych, termin jest już 

na krawędzi bo do końca lipca powinniśmy zakończyć to zadanie a do końca sierpnia rozliczyć 

się z dotacji z rządem poprzez wojewodę i mamy takie wyjścia; albo uzgodnić negocjacje  

i przyjąć podstawy finansowe do aneksu do umowy. Po tych kilku negocjacjach, ostatnie były 

kilka dni temu ustaliliśmy, że jesteśmy w stanie dopłacić 500 000 zł. Na tej sali w obecności 

kilku moich kierowników i kadry firmy dębickiej zapadła kwota fifty-fifty, po połowie 450 000 

zł. Pani dyrektor Przedsiębiorstwa Budowy Dróg i Mostów w Dębicy nie miała kompetencji, 

żeby tą kwotę zatwierdzić. Dzisiaj w rozmowie telefonicznej właściciel odmówił zatwierdzenia 

tej kwoty, więc ja odmówiłem przedłożenia państwu decyzji związanych z tymi regulacjami. 

Po dwóch godzinach oddzwonił. Powiedziałem, że mam upoważnienie do przedłożenia radzie 

kwoty tylko do 500 000 zł, więc jednak się zdecydował. Wobec powyższego ja państwu 

proponuję  rozwiązanie, że szukamy w budżecie. Pierwszą kwotą byłoby 350 000 zł, które 

mamy przeznaczone na budowę chodnika. Jeżeli Wysoka Rada dojdzie do wniosku, że  

w sytuacji kryzysowej, gdzie mamy dużo większe koszty inwestycji i bieżące i nie chcemy iść 

do banków szukać pożyczek na te zadania to rezygnujmy z tych inwestycji, które są nie nasze. 

Równocześnie z pewnością jak taka będzie decyzja Wysokiej Rady zwrócę się do marszałka  

z prośbą o realizację tego chodnika z własnych środków przypominając, że 2 lata temu była 

podobna sytuacja, gdzie gmina przejęła na siebie w 100% budowę całego odcinka podobnego 
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przy tej drodze wojewódzkiej. Jeżeli pan marszałek by zdecydował jednak o wycofaniu się  

z budowy tego chodnika w tym roku to zdeklarujemy oczywiście w przyszłym roku podobną 

kwotę na jego budowę. Pozostałe 150 000 zł mamy jeszcze w rezerwie na remoncie dróg  

w związku z tym, że wycofaliśmy się z przebudowy kilku dróg dwa miesiące temu i to nie 

znaczy, że całkowicie  jest na tych paragrafach pusto. Tam jeszcze mamy pewien zapas ale 

przed nami przypominam,  jeszcze jest kolejna negocjacja kwoty drogi Króla Kazimierza 

Wielkiego i Krakowska. Kwota roszczeń tam jest w granicach 380 000 zł, nie wiem ile 

wynegocjujemy ale trzeba założyć, że jakąś kwotę też musimy dołożyć. To nie musi być koniec 

naszych problemów i naszych kłopotów. O innych kłopotach powiem w informacji bieżącej 

burmistrza, przed nami jesień, jesień trudna jeśli chodzi o koszty bo jak państwo wiecie nie 

dość, że poszły ceny prądu w górę to pójdą również koszty ciepła, którym ogrzewany nasze 

szkoły,  przedszkola, żłobki, domy kultury, bibliotekę, urząd i wiele innych obiektów i też to 

musimy uwzględnić, nie mówiąc już o innych sprawach związanych z drożyzną. W ten sposób 

chcę prosić Wysoką Radę byśmy jednak wycofywali się z tych zadań, które nie są priorytetowe, 

których jak nie zrobimy w tym roku ale deklarujemy, że zrobimy, to jakichś strasznych rzeczy 

w konsekwencji nie będzie,  jak nie było tego chodnika przez ostatnie 20 lat to jeszcze jeden 

rok jak go nie będzie, jeśli marszałek nie zdecyduje się wykonać go ze swoich środków, to się 

nic nie stanie bo w podobnej sytuacji są mieszkańcy w Lubzinie, gdzie jest duży ruch Lubzina-

Okonin czy w Lubzinie za torami, gdzie też do nas piszą przyśpieszcie budowę chodników bo 

jest duże natężenie ruchu, niebezpieczne przejście krawędzią drogi. Podobnie w Łączkach ta 

sama sytuacja tak, że nie rozwiążemy tego problemu bezpieczeństwa przechodniów ani w tym 

roku ani w przyszłym, ani my, ani powiat, ani województwo bo finanse na to nie pozwolą. 

Jeżeli byłyby pytania to nawet przed głosowaniem tych poprawek jestem do dyspozycji. 

Jeszcze jedna prośba, w punkcie 5 prosiłbym o wprowadzenie zmian w budżecie. To byłby 

drugi projekt uchwały dotyczący zmian w budżecie. I te zmiany to jest ewentualność zgody na 

uchwałę tą, którą omówiłem. Jeżeli się wycofamy z tych 350 000 zł dla marszałka to 

przesuwamy w tych zmianach budżetowych na inwestycję drogową naszą ulicę Brzozową plus 

dokładamy te 150 000 zł z innego paragrafu z działu dróg, z remontów dróg i w ten sposób  

w zmianach budżetowych zabezpieczamy sobie prawną, finansową możliwość podpisania 

aneksu na dokończenie przebudowy ulicy Brzozowej. Co się stanie jeśli nie zabezpieczymy 

tych środków finansowych, nie podpiszemy umowy. Po stronie wykonawcy będzie decyzja 

albo zakończy, złoży faktury z pełną kwotą na dziś 965 000 zł i roszczenie pójdzie do sądu  

i sąd będzie decydował czy kwotę całą mamy do zapłacenia czy mniejsza kwota. Pewnie to 

będzie trwało 2 lata, pewnie odsetki będą wysokie bo one są uzależnione od danego 

oprocentowania. I pewnie jest chodzenie 2-3 lata po sądach. Ja osobiście bym tego nie chciał. 

Mogą zastosować inny wariant. Zrezygnują z tej pracy, zostawią to co jest zrobione i musimy 

zrobić inwentaryzację, ogłosić jeszcze raz przetarg, w międzyczasie wystąpić do rządu poprzez 

wojewodę o przesunięcie terminu rozliczenia, który mamy do końca sierpnia i albo się nam uda 

uzyskać taką zgodę i wtedy utrzymamy dotację a jak się nam nie uda otrzymać takiej zgody to 
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przetarg musimy unieważnić bo nie jesteśmy w stanie tej pracy skończyć z własnych środków, 

więc są trzy decyzje na stole. Ja proszę o rozważenie tej pierwszej czyli uchwała dotycząca 

wycofania się z pomocy dla województwa, zabezpieczamy pieniądze i następna ostatnia zmiana 

w budżecie, gdzie te 500 000 zł zabezpieczamy. Oczywiście aneks podpisuję ja i skarbniczka. 

Uważam, że trzeba tak zrobić. Jeżeli będą podstawy prawne po uchwaleniu przez sejm ustawy, 

która ma regulować tego typu sprawy to być może będziemy mogli wystąpić do rządu  

o zwiększenie tej dotacji, którą na ulicę Brzozową otrzymaliśmy, proporcjonalnie do wzrostu 

kosztów i roszczenia ale nie zapewniam, że tak będzie. Jest tylko mowa, że zostaną stworzone 

podstawy prawne, że będzie taka ustawa i że rozważa rząd, zdając sobie sprawę, że taka 

komplikacja jest przy każdej inwestycji prawie, że samorządy powinny mieć udzieloną jakąś 

pomoc ze strony rządu. Więc  może tak być, że z tego pół miliona, które proponuję i zakończyć 

tą inwestycję, jakąś kwotę otrzymamy rekompensaty ale też niekoniecznie tak musi się stać. 

 

Przewodniczący Rady powiedział, że został zgłoszony wniosek o zmianę porządku obrad to 

jest: wycofanie punktu 4 Zapoznanie się z celami i dokonaniami stowarzyszenia Euroregion 

Karpacki. Zmiana w punkcie 5 podpunkt 2 uchwała w sprawie zmiany w budżecie Gminy 

Ropczyce na 2022 rok - autopoprawka do projektu 5.2. Zmiana w punkcie 5 wprowadzenie 

podpunktu 6 uchwała w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Rewitalizacji dla Gminy 

Ropczyce na lata 2021-2027 wraz z projektem uchwały 5.6. W punkcie 5 wprowadzenie 

podpunktu 7 uchwała w sprawie uchylenia uchwały nr XLI/429/21 Rady Miejskiej  

w Ropczycach z dnia 30 grudnia 2021 roku w sprawie udzielenia pomocy finansowej 

Samorządowi Województwa Podkarpackiego na realizację publicznego zadania wraz  

z projektem uchwały 5.7. W punkcie 5 wprowadzenie podpunktu 8 uchwała w sprawie zmian 

w budżecie Gminy Ropczyce na 2022 rok wraz z projektem uchwały 5.8.  

 

Przewodniczący Rady zapytał czy są jakieś inne wnioski w sprawie zmian w porządku obrad?  

 

Radny p. Dariusz Skórski - Panie przewodniczący bardzo proszę o 10 minut przerwy, ponieważ 

pojawiają się bardzo ważne uchwały na pięć minut przed sesją. Jako klub chcemy 

przedyskutować ten temat, dosłownie nawet 5 minut wystarczy.  

 

Przewodniczący Rady ogłosił 5 minut przerwy. Przerwa w obradach 14.24 -14.29. 

Przewodniczący Rady wznowił obrady po przerwie.  Zapytał czy ktoś chce zabrać głos jeszcze 

w sprawie zmian do porządku obrad?  

 

Radny p. Dariusz Skórski - Proszę w imieniu klubu naszego, tutaj jest kilka tych projektów 

uchwał, o ten projekt dotyczący chodnika w Łączkach Kucharskich o oddzielne głosowanie 

nad wprowadzeniem tej poprawki tej zmiany, ewentualnie wszystkie osobno. 
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Radny p. Henryk Kędziora - Chciałbym odnieść się w stosunku do tej inwestycji drogowej  

w związku z budową chodnika w Łączkach. Jest taka sprawa, że to jest inwestycja marszałka 

ale to nie ma znaczenia bo ta inwestycja jest bardzo ważna dla tego środowiska. To jest raz ale 

z drugiej strony wiadomo, że my jako gmina, my jako radni którzy głosowaliśmy też nad tymi 

projektami przyjęliśmy to, że dofinansujemy to zadanie marszałka 350 000 zł. Z drugiej strony 

dziś wiemy, że inwestycja, którą prowadzimy czyli droga na dzielnicy Czekaj ulica Brzozowa 

jest w dużym stopniu zaawansowana w wysokości 80%. Teraz trzeba sobie powiedzieć jedno, 

gdy my w tym momencie byśmy się wycofali z dofinansowania bo taki jest wymóg 

dofinansowania tej inwestycji jak tutaj burmistrz z panią skarbnik wynegocjowali, że pół na pół 

czyli 500 000 zł trzeba dofinansować to trzeba zrobić bo jeżeli czegoś takiego nie zrobimy to 

będzie arbitraż. Arbitraż to są koszty, stracony czas, stracone pieniądze, stracona wiarygodność 

gminy w stosunku do wykonawcy. Taki wykonawca jeden czy drugi, jeżeli się okaże, że gmina 

jest niewiarygodna z racji tego, że nie z winy gminy, sytuacji geopolitycznej, miała być 

deflacja, stała się wysoką inflacją i moc nabywcza pieniędzy, naszego budżetu, który mamy 

przeznaczony na inwestycje zmalała o kilkanaście a może będzie niedługo 20%. Jeżeli mamy 

te 16 000 000 na inwestycje, to nieważne, że mamy budżet ponad 150 000 0000, zmalała moc 

nabywcza tych naszych środków. Musimy coś wstrzymać, tym bardziej, że zostało powiedziane 

dzisiaj i wcześniej na komisach, że ta inwestycja budowa chodnika nie przepada tylko zostaje 

przesunięta w czasie. Myślę, że to jest dobre. Lepiej wycofać się z jednej inwestycji, skończyć 

tą, która jest na ukończeniu. Jeżeli bym się miał odnieść jeszcze do wypowiedzi kolegi radnego 

Skórskiego, ja osobiście nie mam nic przeciwko temu, żeby  wyłączyć tą poprawkę, głosować 

osobno.  

 

Przewodniczący Rady w związku z propozycją głosowania oddzielnie nad każdą zmianą do 

porządku obrad zarządził przerwę techniczną w kwestii ustalenia i wprowadzenia oddzielnie 

głosowania nad każdą zmianą. Ogłosił 5 minut przerwy. Przerwa 14.34 - 14.43. 

 

Przewodniczący Rady wznowił obrady po przerwie.  

 

Przewodniczący Rady - Wysoka Rado, co chciałbym powiedzieć jeszcze przed głosowaniem. 

Zachęcam do odpowiedzialnego podejścia i do powagi sytuacji w związku z tą uchwałą, która 

może budzić trochę kontrowersji. Szanowni państwo na pewno wszyscy wiemy, zdajemy sobie 

sprawę i ja to też mocno podkreślam, że chodnik w Łączkach jest potrzebny i na pewno jak 

wszyscy tu siedzimy jesteśmy za. Tylko musimy zrozumieć taką kwestię, że na ulicy Brzozowej 

prace są zaawansowane w 80 paru procentach i uważam, że odpowiedzialne by było z naszej 

strony, żeby jednak dokończyć tą inwestycję i myśleć w perspektywie na przyszły rok. Tak pan 

burmistrz zdeklarował, że będziemy kontynuować chodnik w Łączkach Kucharskich mając na 

uwadze jeszcze to, że to jest droga marszałka ale my bardzo odpowiedzialnym samorządem 

jesteśmy, mam tu na uwadze nasze działanie w poprzednich latach, że jednak co roku 
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dokładamy pieniążków do nie naszych inwestycji. 2 lata temu zrobiliśmy fragment sami 

chodnika tak, że bym prosił, żeby jednak odpowiedzialnie podejść w kwestii tej uchwały, żeby 

jednak dokończyć ulicę Brzozową, żeby ta inwestycja została zakończona, żeby służyła 

mieszkańcom bo na pewno jest to bardzo potrzebna droga mając na uwadze, że łączy drogę 94 

z naszą dzielnicą przemysłową. 

 

Przewodniczący Rady przeprowadził głosowanie w sprawie zmiany do porządku obrad: 

wycofanie punktu 4 Zapoznanie się z celami i dokonaniami stowarzyszenia Euroregion 

Karpacki. Zmiana została wprowadzona do porządku obrad przy: za 20, przeciw 0, 

wstrzymujących się 0. 

 

Przewodniczący Rady przeprowadził głosowanie w sprawie zmiany do porządku obrad: w pkt 

5 ppkt 2 - Uchwała w sprawie: zmian w budżecie Gminy Ropczyce na 2022 z autopoprawką 

do projektu 5.2. Zmiana została wprowadzona do porządku obrad przy: za – 20 głosów, przeciw 

– 0, wstrzymujących się - 0. 

 

Przewodniczący Rady przeprowadził głosowanie w sprawie zmiany do porządku obrad:  

w pkt 5 wprowadzenie ppkt 6 - Uchwała w przyjęciach Gminnego Programu Rewitalizacji dla 

gmin Ropczyce na lata 2021-2027 wraz z projektem 5.6. Zmiana została wprowadzona do 

porządku obrad przy: za – 20 głosów, przeciw – 0, wstrzymujących się - 0. 

 

Burmistrz Ropczyc p. Bolesław Bujak - Chciałbym się zwrócić do radnych Klubu Prawo  

i Sprawiedliwość. Wiem, że przerwa o którą przewodniczący klubu poprosił była związana  

z propozycją przewodniczącego Klubu Prawa i Sprawiedliwości by głosować przeciwko 

wycofaniu wsparcia marszałka Województwa Podkarpackiego kwotą 350 000 zł. Jeżeli 

wycofamy się z tej uchwały to nie będziemy mieli możliwości i prawa wpływania, 

negocjowania czy zwracania się z prośbą do marszałka, żeby w 100% zrealizował to zadanie 

byśmy mogli pokazać, że 2 lata myśmy tak zrobili, więc w trudnej naszej sytuacji a okażemy 

tą trudną sytuację, choćby na tych dwóch roszczeniach drogowych ta kwota jest nam pierwej 

potrzebna. Ja proponuję państwo radni z klubu PiS, nie dbajcie aż tak o budżet marszałka 

pisowskiego, zadbajcie o budżet miasta i gminy Ropczyce, którego jesteście radnymi. Te  

350 000 zł może nie jest aż tak strasznie potrzebne w lipcu, w sierpniu ale się może okazać, że 

braknie tych 350 000 w listopadzie, w grudniu na wypłaty dla pracowników pomocy 

społecznej, biblioteki czy kultury lub na zapłacenie zus-ów. Koniec końcem to będzie tak, że 

czy decyzja wasza państwo radni klubu będzie taka, że się nie zgodzicie, czy zgodzicie, to ja  

i tak nie podpiszę się pod poleceniem przelewu. Jestem odpowiedzialny i nie dam przekazać 

środków finansowych na konto których nie mam. Jeżeli chcecie stworzyć sytuację, żeby była 

możliwość mimo naszego wycofania się z budowy tego chodnika to przejmijcie na siebie 

chociaż raz obowiązek wpływania po linii partyjnej na PiS-owskiego marszałka województwa, 
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żeby zechciał swoje zrobić za swoje i o to was proszę, a wy rozważcie co uczynić. Mówię to 

do każdego pojedynczo radnego Klubu PiS miasta i gminy Ropczyce. Nie bądźcie aż takimi 

notariuszami budżetu PiS-owskiego marszałka, chrońcie budżet miasta i gminy a cel może być 

w ten sposób zrealizowany.  

 

Przewodniczący Rady przeprowadził głosowanie w sprawie zmiany do porządku obrad:  

w pkt 5 wprowadzenie ppkt 7 - Uchwała w sprawie uchylenia uchwały nr XLI/429/21 Rady 

Miejskiej w Ropczycach z dnia 30 grudnia 2021 roku w sprawie udzielenia pomocy finansowej 

Samorządowi Województwa Podkarpackiego na realizację zadania publicznego wraz  

z projektem uchwały 5.7. Wynik głosowania: za  –  10 głosów, przeciw  –  8, wstrzymujących 

się - 2. 

 

Radny p. Jan Rydzik – Panie przewodniczący. Przycisnąłem nie ten przycisk. Jest takie coś jak 

reasumpcja.  

 

Przewodniczący Rady - Wysoka Rado, po konsultacji z panią mecenas ogłaszam reasumpcję 

głosowania i głosujemy ponownie. Jeszcze raz proszę pana radnego Jana Rydzika, żeby wstał 

i powiedział dlaczego chce reasumpcji głosowania.  

Radny p. Piotr Raś – ja też.  

Przewodniczący Rady - Rozumiem, że pan omyłkowo zagłosował panie radny, tak?  

Radny p. Jan Rydzik – tak omyłkowo zagłosowałem. 

Przewodniczący Rady - A pan radny Raś Piotr?  

Radny p. Piotr Raś – też omyłkowo.  

Przewodniczący Rady - Omyłkowo pan zagłosował.  

 

Przewodniczący Rady przeprowadził głosowanie w sprawie zmiany do porządku obrad – 

reasumpcja: w pkt 5 wprowadzenie ppkt 7 - Uchwała w sprawie uchylenia Uchwały Nr 

XLI/429/21 Rady Miejskiej w Ropczycach z dnia 30 grudnia 2021 r. w sprawie udzielenia 

pomocy finansowej Samorządowi Województwa Podkarpackiego na realizację zadania 

publicznego wraz z projektem uchwały 5.7.  

Wynik głosowania: za 10, przeciw 10, wstrzymujących się 0. Powyższa zmiana nie została 

wprowadzona do porządku obrad. 

 

Przewodniczący Rady przeprowadził głosowanie w sprawie zmiany do porządku obrad:  

w pkt 5 wprowadzenie ppkt 8 - Uchwała w sprawie: zmian w budżecie Gminy Ropczyce na 

2022 rok wraz z projektem uchwały 5.8. Powyższa zmiana została wprowadzona do porządku 

obrad przy: za – 17 głosów, przeciw – 1, wstrzymujących się - 2. 
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Porządek obrad: 

1. Otwarcie sesji.  

2. Zmiany do porządku obrad.  

3. Przyjęcie protokołu z 48 i 49 sesji Rady Miejskiej.  

4. Zapoznanie się z celami i dokonaniami Stowarzyszenia Euroregion Karpacki – punkt 

wycofany z porządku obrad. 

5. Rozpatrzenie projektów uchwał i podjęcie uchwał:  

1) Uchwała w sprawie uchylenia Uchwały Nr XLI/428/21 Rady Miejskiej w Ropczycach z dnia 

30 grudnia 2021 r. w sprawie udzielenia pomocy finansowej Samorządowi Województwa 

Podkarpackiego na realizację zadania publicznego  

2) Uchwała w sprawie: zmian w budżecie Gminy Ropczyce na 2022 rok.  

3) Uchwała w sprawie: ustalenia planu sieci publicznych szkół podstawowych prowadzonych 

przez Gminę Ropczyce oraz określenia granic obwodów publicznych szkół podstawowych.  

4) Uchwała w sprawie: ustalenia sieci publicznych przedszkoli i oddziałów przedszkolnych  

w szkołach podstawowych prowadzonych przez Gminę Ropczyce  

5) Uchwała w sprawie uchwalenia VIII. zmiany studium uwarunkowań i kierunków 

zagospodarowania przestrzennego miasta i gminy Ropczyce  

6) Uchwała w sprawie: przyjęcia "Gminnego Programu Rewitalizacji dla Gminy Ropczyce na 

lata 2021-2027" 

7)  

8) Uchwała w sprawie: zmian w budżecie Gminy Ropczyce na 2022 rok. 

6. Sprawozdanie z działalności Burmistrza w okresie międzysesyjnym.  

7. Sprawy różne.  

8. Zamknięcie sesji.  

 

3. 

Przewodniczący Rady zapytał czy są uwagi do protokołów z 48 i 49 sesji Rady Miejskiej.  

Brak zgłoszeń. 

Protokoły z 48 i 49 sesji Rady Miejskiej zostały przyjęte przy: za – 20 głosów, przeciw – 0, 

wstrzymujących się - 0. 

 

4. Punkt wycofany z porządku obrad. 

 

5. 

5.1) Przedstawienie projektu uchwały w sprawie uchylenia Uchwały Nr XLI/428/21 Rady 

Miejskiej w Ropczycach z dnia 30 grudnia 2021 r. w sprawie udzielenia pomocy finansowej 

Samorządowi Województwa Podkarpackiego na realizację zadania publicznego – Skarbnik 

Gminy p. Beata Malec. 
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Projekt dotyczy uchylenia uchwały XLI/428 Rady Miejskiej w Ropczycach z 30 grudnia 2021 

roku w sprawie udzielenia pomocy finansowej Samorządowi Województwa Podkarpackiego 

na realizację zadania publicznego. Uchwała 428 stanowiła o udzieleniu w 2022 roku pomocy 

finansowej na zadanie odnowa drogi wojewódzkiej relacji Tuszyma-Ropczyce-Wiśniowa  

w miejscowości Ropczyce i Okonin w kwocie 260 000 zł. W związku z tym, że na poprzedniej 

sesji w planach finansowych ta inwestycja została uchylona potrzebna jest również uchwała 

dotycząca merytorycznego wycofania podstawy udzielenia pomocy finansowej.   

Radny p. Stanisław Marć – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej poinformował, że Komisja 

Rewizyjna pracowała nad projektami na dzisiejszą sesję w dniu 22 czerwca i opiniowała dwa 

projekty. To są projekty, które zostały zaopiniowane pozytywnie: projekt w sprawie uchylenia 

pomocy finansowej projekt 5.1 oraz zmian w budżecie gminy projekt 5.2. 

Brak zgłoszeń radnych do zabrania głosu. 

Uchwała w sprawie uchylenia Uchwały Nr XLI/428/21 Rady Miejskiej w Ropczycach z dnia 

30 grudnia 2021 r. w sprawie udzielenia pomocy finansowej Samorządowi Województwa 

Podkarpackiego na realizację zadania publicznego została podjęta przy: za – 20 głosów, 

przeciw – 0, wstrzymujących się - 0. 

 

 

5.2) Przedstawienie projektu uchwały w sprawie: zmian w budżecie Gminy Ropczyce na 2022 

rok - Skarbnik Gminy p. Beata Malec. 

Projekt dotyczy zmian w budżecie Gminy na 2022 rok. Łącznie z autopoprawką w budżecie 

zwiększa się dochody w kwocie 325 885 zł. Zwiększenie dochodów stanowi kwota 200 000 zł 

jako środki z Komendy Głównej Powiatowej Straży Pożarnej jako udział tej instytucji na zakup 

fabrycznie nowego samochodu dla OSP Ropczyce-Granice. Kwota ponad 32 000 jako środki 

wypracowane przez instytucje oświatowe z tytułu najmu czy darowizn otrzymanych w różnej 

postaci od sponsorów, czy od rodziców. Również wprowadzona jest kwota 92 350 zł jako 

środki z funduszu przeciwdziałania covid w ramach realizacji przez Miejsko-Gminny Ośrodek 

Pomocy Społecznej zadania pod nazwą Korpus Wsparcia Seniorów. Jednocześnie w budżecie 

zmniejsza się dochody o kwotę 79 836 zł. Są to środki wycofane z budżetu w ramach realizacji 

zadania opieka wytchnieniowa. Tabela nr 1 przedstawia klasyfikację budżetową 

poszczególnych dochodów i w tabeli nr 2  według klasyfikacji rozpisane zadania w ramach, 

których zwiększone czy zmniejszone dochody zostały ujęte. Jednocześnie w projekcie 

przesuwa się środki pomiędzy klasyfikacją budżetową wydatków o kwotę 273 299 zł, łącznie 

z autopoprawką opisaną w załączeniu do projektu stanowią przesunięcia zadań, które 

realizowane są przez placówki oświatowe dotyczące wprowadzenia dodatkowych środków na 

remonty z ostatecznym uzgodnieniem już kosztorysowym a przesunięte są te środki w ramach 

wynagrodzeń, dotyczących chorobowych jakie zostały przez ostatnie 6 miesięcy wprowadzone 
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i na tym są oszczędności. Również wprowadzono tak jak wcześniej było wspominane 

funkcjonowanie dworca nowego, będą koszty naliczane od 1 lipca do końca roku w wysokości 

53 000, przesunięte z dróg publicznych w ramach remontów. Jednocześnie też wprowadzona 

jest kwota na nowe zadanie budowa i przebudowa filii bibliotecznej w Lubzinie w kwocie  

1 599 zł jako badania geologiczne, w związku z przystąpieniem do realizacji nowego zadania. 

Pozostałe zadania dotyczą przesunięć realizacji zadań Urzędu Miejskiego w Ropczycach.  

Brak zgłoszeń radnych do zabrania głosu. 

Uchwała w sprawie: zmian w budżecie Gminy Ropczyce na 2022 rok została podjęta przy:  

za 20 –  głosów, przeciw – 0, wstrzymujących się - 0. 

 

 

5.3) Przedstawienie projektu uchwały w sprawie: ustalenia planu sieci publicznych szkół 

podstawowych prowadzonych przez Gminę Ropczyce oraz określenia granic obwodów 

publicznych szkół podstawowych – Dyrektor Zespołu Obsługi Jednostek Oświatowych  

p. Stanisław Mazur. 

Proponowana uchwała określa plan sieci publicznych szkół podstawowych prowadzonych 

przez gminę Ropczyce a także granice obwodów publicznych szkół podstawowych 

prowadzonych przez gminę Ropczyce, zgodnie z załącznikiem nr 1 do niniejszej uchwały. 

Uchwałę tą przygotowano z powodu likwidacji szkoły podstawowej w Brzezówce i podzielenia 

obwodu tej szkoły między dwie sąsiednie szkoły to znaczy szkołę podstawową Ropczyce-

Czekaj i szkołę w Lubzinie. Również w obwodzie Szkoły Podstawowej nr 5 w Ropczycach 

dopisano ulicę księdza Andrzeja Niwy i ulicę Zaciszną, a także w obwodzie Zespołu Szkół nr 

5 Ropczyce-Witkowice dopisano nowe ulice: Alabastrowa, Klonowa, Rubinowa i Spacerowa. 

Innych zmian w sieci szkół nie wprowadzono. Mamy pozytywną opinię kuratora oświaty  

i związków zawodowych w sprawie projektu tej uchwały.  

Radny p. Kazimierz Mądro – Zastępca Przewodniczącego Komisji ds. oświaty, kultury i sportu 

poinformował, że Komisja ds. oświaty, kultury i sportu na posiedzeniu w dniu 22 czerwca 

przeanalizowała dwa projekty uchwał dotyczące sieci publicznych szkół podstawowych 

prowadzonych przez gminę wraz z obwodami poszczególnych szkół to jest projekt 5.3 oraz 

projekt 5.4 dotyczący sieci publicznych przedszkoli, oddziałów przedszkolnych w szkołach 

podstawowych prowadzonych przez gminę. Projekty uzyskały opinię pozytywną. 

Brak zgłoszeń radnych do zabrania głosu. 

Uchwała w sprawie: ustalenia planu sieci publicznych szkół podstawowych prowadzonych 

przez Gminę Ropczyce oraz określenia granic obwodów publicznych szkół podstawowych 

została podjęta przy: za 20 –  głosów, przeciw – 0, wstrzymujących się - 0. 
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5.4) Przedstawienie projektu uchwały w sprawie: ustalenia sieci publicznych przedszkoli  

i oddziałów przedszkolnych w szkołach podstawowych prowadzonych przez Gminę Ropczyce 

- Dyrektor Zespołu Obsługi Jednostek Oświatowych p. Stanisław Mazur. 

Jest to podobna uchwała do poprzedniej. Jest ona podejmowana na podstawie ustawy  

o samorządzie gminnym jak również ustawy z 14 grudnia, powinno być grudnia a nie września 

2016 roku Prawo oświatowe. Uchwała dotyczy ustalenia sieci publicznych przedszkoli  

i oddziałów przedszkolnych w szkołach podstawowych prowadzonych przez gminę Ropczyce 

i tutaj również uchwałę w sprawie ustalenia sieci przygotowano z powodu utworzenia od 1 

września 2022 roku nowego Publicznego Przedszkola w Brzezówce. Również uzyskaliśmy  

w sprawie tej sieci przedszkoli pozytywną opinię kuratorium oświaty, jak również związków 

zawodowych. 

Brak zgłoszeń radnych do zabrania głosu. 

Uchwała w sprawie: ustalenia sieci publicznych przedszkoli i oddziałów przedszkolnych  

w szkołach podstawowych prowadzonych przez Gminę Ropczyce została podjęta przy:  

za 20 –  głosów, przeciw – 0, wstrzymujących się - 0. 

 

 

5.5) Przedstawienie projektu uchwały w sprawie uchwalenia VIII. zmiany studium 

uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego miasta i gminy Ropczyce – 

Kierownik Referatu Gospodarki Przestrzennej p. Józef Krzych. 

Projekt uchwały dotyczy uchwalenia VIII. zmiany studium uwarunkowań i kierunków 

zagospodarowania przestrzennego Miasta i Gminy Ropczyce. Obszar objęty zmianą jest to 

teren przy Zielonej, na którym jest dworzec autobusowy. Uchwała w tym przedmiocie była 

podejmowana w marcu przez Wysoką Radę, jednak wojewoda rozstrzygnięciem nadzorczym 

stwierdził jej nieważność. Uwagi stwierdzone przez wojewodę zostały usunięte.  

Radny p. Zenon Charchut - Przewodniczący Komisji ds. gospodarki komunalnej oraz rozwoju 

gospodarczego poinformował, że Komisja ds. gospodarki komunalnej oraz rozwoju 

gospodarczego Rady Miejskiej w Ropczycach obradowała na posiedzeniu w dniu 22 czerwca. 

Między innymi omawiany był projekt uchwały 5.5 w sprawie uchwalenia VIII. zmiany studium 

uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego Miasta i Gminy Ropczyce. 

Projekt ten uzyskał pozytywną opinię.  

Brak zgłoszeń radnych do zabrania głosu. 

Uchwała w sprawie uchwalenia VIII. zmiany studium uwarunkowań i kierunków 

zagospodarowania przestrzennego miasta i gminy Ropczyce została podjęta przy: za 20 –  

głosów, przeciw – 0, wstrzymujących się - 0. 
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5.6) Przedstawienie projektu uchwały w sprawie: przyjęcia "Gminnego Programu Rewitalizacji 

dla Gminy Ropczyce na lata 2021-2027" - Kierownik Referatu Programów Pomocowych  

i Zamówień Publicznych p. Mariusz Wośko. 

Projekt uchwały dotyczy wyłącznie korekty zapisów samej treści uchwały przyjętej na ostatniej 

sesji w dniu 30 maja w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Rewitalizacji na lata 2021-2027. 

Wspomniana korekta dotyczy zapisów podstawy prawnej przyjęcia uchwały i sposobu wejścia 

jej w życie, które zostały wniesione przez organ nadzorujący gminę, w formie zastrzeżeń już 

po terminie wysłania dokumentów na tą sesję do państwa radnych. I tak w podstawie prawnej 

tamtej uchwały wykreśla się artykuł 8 ustęp 1, artykuł 10, artykuł 11 ustęp 4, artykuł 13 i ustęp 

2 artykuł 14 ustawy o rewitalizacji. W paragrafie pierwszym zwrot: przystępuje się do przyjęcia 

został zmieniony na: przyjmuje się Gminny Program Rewitalizacji. W paragrafie 3 zmieniony 

został sposób wejścia w życie uchwały na sposób, że uchwała wchodzi w życie z dniem 

podjęcia. Sam załącznik będący Gminnym Programem Rewitalizacji dla gminy Ropczyce na 

lata 2021-2007 został bez zmian. 

Brak zgłoszeń radnych do zabrania głosu. 

Uchwała w sprawie: przyjęcia "Gminnego Programu Rewitalizacji dla Gminy Ropczyce na lata 

2021-2027" została podjęta przy: za 20 –  głosów, przeciw – 0, wstrzymujących się - 0. 

 

5.7) Projekt uchwały nie został wprowadzony do porządku obrad.  

 

5.8) Przedstawienie projektu uchwały w sprawie: zmian w budżecie Gminy Ropczyce na 2022 

rok - Skarbnik Gminy p. Beata Malec. 

Projekt uchwały dotyczy zmian w budżecie na 2022 rok. W budżecie wprowadza się 

zwiększone dochody o kwotę 7 273 zł jako zwiększenie części oświatowej subwencji ogólnej 

na 2022 rok przeznaczonej na dodatkowe środki, na podwyżki wynagrodzeń dla nauczycieli. 

Również wskazano według klasyfikacji w tabeli nr 1 i w tabeli numer 2 zwiększone wydatki 

przeznaczone na ten cel, które wskazane są w zwiększonej subwencji.  

Radny p. Dariusz Skórski - Ja tak porządkowo pani skarbnik bo do tego projektu uchwały jest 

dołączona tabelka, dalej jest o tej kwocie dotyczącej chodnika, jeśli dobrze widzę.  

Skarbnik Gminy p. Beata Malec - Tabela nr 3, nie recenzowałam paragrafu 2.  

Radny p. Dariusz Skórski - Czyli jej już nie ma teraz? 

Skarbnik Gminy p. Beata Malec - Jest tylko paragraf 1 dotyczący zwiększenia subwencji. 

Radny p. Dariusz Skórski - Czyli inne brzmienie jak tutaj tej uchwały?  
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Skarbnik Gminy p. Beata Malec - Tak. Tabela nr 3 odpada z tego projektu uchwały. Paragraf 2 

cały jest nieomawiany, więc nie głosujecie państwo nad tym.  

Uchwała w sprawie: zmian w budżecie Gminy Ropczyce na 2022 rok została podjęta przy: za 

20 –  głosów, przeciw – 0, wstrzymujących się - 0. 

 

 

6. 

Burmistrz Ropczyc p. Bolesław Bujak - Panie Przewodniczący, szanowne prezydium, Wysoka 

Rado, szanowni państwo sołtysi, przewodniczący osiedli, kierownictwo gminy. Mamy dzisiaj 

24 czerwca, dzień radosny dla  dzieci i młodzieży, bo to koniec roku oświatowego. Chciałbym 

w związku z tym dwa, trzy zdania poświęcić ważnemu działowi jakim jest oświata. Chcę po 

pierwsze w waszym i w swoim imieniu bardzo serdecznie podziękować wszystkim tym, którzy 

edukują, wychowują, opiekują się naszymi dziećmi a więc dyrektorom szkół, przedszkoli, 

żłobka, nauczycielom, wychowawcom, opiekunom, pracownikom administracyjno-

technicznym oraz dyrekcji i wszystkim pracownikom zespołu obsługi oświatowej bo uważam, 

że ten rok oświatowy bardzo trudny, jeżeli chodzi o pierwszą połowę i przełom roku 

oświatowego z uwagi na naukę zdalną, z uwagi na covid, wiele innych w związku z tym 

trudności, zakończyliśmy dobrze. Ocena w zakresie osiągnięć dydaktycznych będzie za kilka 

dni i będziemy Wysokiej Radzie przedstawiać ją na sesji sierpniowej. Dziś mogę powiedzieć  

z własnej oceny wszystkich placówek oświatowych, wszystkich naszych szkół, przedszkoli, że 

ta praca w ostatnich kilku miesiącach znowu wróciła na właściwe tory. Nasze szkoły nie tylko 

uważam na terenie miasta dobrze edukują, realizują swoje zadania programowe związane  

z programem ustalonym przez ministerstwo, kuratorium ale również poświęcają wiele pracy  

i zaangażowania, żeby rozwijać wiele ważnych zdolności dzieci - artystycznych, sportowych, 

społecznych, integracyjnych, też uczą ich najważniejszych wartości jakie przyświecają 

społeczeństwu w wychowaniu dzieci jakim jest tolerancja, szacunek, uznanie, walka o wolność, 

o warunki godnego życia z szacunkiem dla wszystkich innych. Dzisiaj wiemy ile mamy 

laureatów, ile mamy młodzieży, która ma osiągnięcia na szczeblu wojewódzkim  

i wyżej. To jest ważne, istotne, ważni są wszyscy  uczniowie bardzo zdolni, bardzo pracowici, 

którzy mają oceny 4, 5 i 6 i z paskiem ale ważne jest wychowanie dzieci,  młodzieży, tak 

abyśmy mieli społeczeństwo, które za kilkanaście lat, będzie przejmowało stery pracy  

i funkcjonowania w naszych małych ojczyznach, tu w Ropczycach również. Raz jeszcze 

wyrażam uznanie i szacunek dla wszystkich tych, którzy włożyli wielki wkład  

w edukację, opiekę i wychowanie 3 850 naszych dzieci i młodzieży poczynając od żłobka, 

szkoły muzycznej, przedszkoli, zerówek i wszystkich klas od 1 do 8. Przypomnę, że mamy 560 

nauczycieli i bez mała 200 pracowników administracyjno-technicznych. To jest kadra, która 

naszymi dziećmi i młodzieżą się zajmuje i wiele obiektów, które w miesiącach wakacyjnych 

przygotowane są do remontu. Te remonty nie są kapitalne. Są konieczne, co roku, aby tą wielość 
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infrastruktury oświatowej utrzymać w dobrym porządku. Wiadomo, że zawsze coś trzeba 

wymienić, wyremontować, odmalować. Drobniejsze remonty będą przeprowadzali 

konserwatorzy. Zabezpieczymy środki na materiały. Większe, poważniejsze remonty są 

zlecone firmom zewnętrznym do realizacji. Mamy zabezpieczone w budżecie gminy na ten cel 

300 000 zł. W ciągu ostatnich lat na remonty placówek oświatowych przeznaczaliśmy  

w granicach 400 000 - 450 000 zł. Z uwagi na potrzeby ograniczenia wydatków finansowych, 

na drożyznę, na inflację, musieliśmy  zakres remontów ograniczyć do niezbędnych. Chcę  

przypomnieć, że w tym roku oświatowym w połowie września oddaliśmy do użytku boisko 

ważne i potrzebne przy szkole nr 1, o nawierzchni sztucznej. W tym roku budujemy na 

wakacjach, mam nadzieję że na 1 wrzesień oddamy nowe boisko poliuretanowe do piłki nożnej 

przy szkole w Gnojnicy Woli. Oddajemy do użytku siłownie przyszkolne, ostatnio  

w Niedźwiadzie, trochę wcześniej na Czekaju. Oddamy też na wakacjach boisko poliuretanowe 

na Granicach. Wciąż oczekujemy na wsparcie ze środków rządowych na rozpoczęcie budowy 

szkoły w Witkowicach. Jak do tej pory,  po raz trzeci złożyliśmy wniosek do programu Nowy 

Ład wsparcia inwestycji oświatowych, nie otrzymaliśmy tej dotacji. Będziemy szukać tego 

wsparcia w środkach europejskich, być może z Krajowego Planu Odbudowy, jeśli nie, to  

z nowej perspektywy finansowej. Być może ogłoszony program przez premiera i ministra 

sportu na budowę 1000 nowych sal gimnastycznych pozwoli nam wyjść z propozycją tej sali. 

Nie wiem jak to będzie gdybyśmy chcieli złożyć wniosek o budowę sali bez szkoły, szkoła 

trochę dalej, zobaczymy. Wrócimy do tematu oświatowego wtedy, kiedy będę chciał 

przedstawić państwu informację o gotowości do rozpoczęcia nowego roku szkolnego. Szersze 

podsumowanie z podkreśleniem zaangażowania wszystkich szkół, przygotowanie wielu części 

artystycznych, narodowych, patriotycznych, regionalnych, okazjonalnych jak Dzień Seniora, 

Dzień Mamy, Dzień Dziecka. Przyjdzie na to czas w poniedziałek na naradzie 

podsumowującej. Mogę Wysokiej Radzie powiedzieć, że analizując informacje, które 

przygotował dyrektor zespołu oświaty pan  Stanisław Mazur na poniedziałkową naradę, jestem 

pełen uznania dla aktywności w naszych szkołach, zaangażowania się i jestem przeświadczony, 

że między innymi funkcjonowanie szkoły muzycznej i wielu klubów sportowych w stopniu 

znaczącym przyczyniło się do rozwijania zainteresowań artystycznych czy  sportowych naszej 

młodzieży w granicach szkoły podstawowej, jak również uważam dobrze funkcjonujące domy 

kultury na czele z Centrum Kultury i bibliotek też pozwalają rozszerzać tą gamę zainteresowań 

dzieci książką, czytelnictwem, teatrem, różnymi innymi formami pracy artystycznej, pracy  

w grupie, co jest też niezwykle ważne dla rozwijania ich osobowości, ich zainteresowań, 

kreowania tych wartości, które są ważne w ich wychowaniu. Z dobrych rzeczy chcę 

przypomnieć, dwie godziny przed poprzednią sesją otrzymaliśmy informację o podziale 

środków z Nowego Ładu. Otrzymaliśmy kwotę 5 000 000 zł. Nie powiem, że źle, dobrze ale 

oczywiście proporcjonalnie w stosunku do innych gmin otrzymaliśmy kwotę najmniejszą,  

o którą mogliśmy wnioskować. Są to środki na dokończenie budowy ciągu dróg w obszarze 

przemysłowym ulicy Przemysłowej. Za te środki finansowe skomunikujemy do końca 
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przyszłego roku ulicę Przemysłową, w roku ubiegłym oddaną do użytku, z drogą powiatową 

ulicą Wyszyńskiego i drugi odcinek od tejże ulicy Przemysłowej w kierunku do Eurovii, co 

pozwoli uruchomić zarządowi, właścicielowi francuskiemu rozbudowę naszej firmy Eurovia  

o 2 000 m2, chcą technologie, laboratoria, architekturę. Wzmocni ten oddział wojewódzki u nas 

w Ropczycach i z pewnością przyczyni się do stabilizacji tej firmy francuskiej, co też  

w następnych wielu latach odczujemy w podatkach. Warunek był by gmina rozpoczęła 

projektowanie i wykonała budowę odcinka drogi na naszym terenie. Myślę, że to będzie 

możliwe do końca przyszłego roku z tej właśnie 5-milionowej dotacji. Wysoka Rado, jeżeli 

jestem przy drogach, to jesteśmy w realizacji tych dwóch dużych zadań drogowych, o których 

była dość burzliwa czy emocjonalna dyskusja o braku środków finansowych. Zobaczymy, bo 

został nam tylko miesiąc na dokończenie przebudowy ulicy Brzozowej co dalej się z tym stanie, 

będziemy rozważać. Kontynuacja przebudowy dróg w centrum Ropczyc. Jest trudno ale 

przebiega na razie zgodnie z harmonogramem, wkopywanie się w głąb centrum ulic nawet do 

5 m2 i wymiana  instalacji wodociągowej, kanalizacyjnej, odprowadzającej wody opadowe,  

infrastruktury, która była budowana 50 lat temu, 40 lat temu, to są poważne wyzwania  

i trudności techniczne ale dziękuję naszym inżynierom i wykonawcy, że krok po kroku, metr 

po metrze idziemy do przodu i mam nadzieję, że w terminie zakreślonym umową uda się nam 

tą część przebudować i będzie jak z obszarem w okolicach ulicy Kościuszki czyli w okolicy 

Ogródka Jordanowskiego. Tamte ulice były przebudowane po powodzi w 2009 i 2010 roku  

i mamy tam spokój pewnie na 20 lat do przodu. Przeprowadziliśmy również remonty 

cząstkowe. Jeśli gdzieś jeszcze pozostały pęknięcia czy dziury w drogach asfaltowych to proszę 

sygnalizować. Jeszcze w następnych dwóch tygodniach jesteśmy w stanie je zlikwidować.  

W zasadzie jesteśmy w stanie realizować wszystkie te prace na utrzymaniu i konserwacji dróg 

osiedlowych i gminnych w granicach zakreślonych planem finansowym funduszu sołeckiego, 

jak również tych środków, które mamy w dyspozycji funduszu remontowego, oczywiście po 

rozwiązaniu  kłopotów i problemów związanych z dużymi dwoma projektami budowlanymi na 

drogach i roszczeniami firmy wykonawczej. W kwestiach prorozwojowych wcześniej już 

mówiłem, że dworzec autobusowy jest na ukończeniu - nowy i spodziewamy się, że za kilka, 

kilkanaście dni będziemy mogli przekierować pasażerów, jak również autokary, autobusy  

i busy na nowy dworzec autobusowy i będziemy kontynuować rozbiórkę starego dworca  

i zagospodarowywać cały ten teren i plac wokół, aby być może na koniec roku udało się 

utrzymać ten obszar i w pewien sposób choćby tymczasowy na kilka lat zagospodarowany  

i efektywnie, wizualnie promujący. Na to też potrzebne są nam środki finansowe i też musimy 

jakoś przesuwać. Są to oczywiście mniejsze kwoty ale też nie wystarcza kilkadziesiąt tysięcy, 

są tu potrzebniejsze większe środki. Podobnie jesteśmy w końcówce budowy nowej remizy 

OSP w Małej. Spodziewam się, że gdzieś pod koniec wakacji będziemy gotowi do odbiorów 

technicznych i uzyskania decyzji na użytkowanie. Z pewnością też w sposób oficjalny 

zapromujemy nową remizę strażacką wraz z zakupem nowego samochodu dla OSP Granice za 

kwotę, która tu dzisiaj w zmianach była wymieniona 428 000 zł o ile pamiętam. To jest w tym 
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roku dość duży wysiłek naszego samorządu, oczywiście przy dotacji państwa w wysokości  

200 000 zł. Duże inwestycje prowadzimy w zakresie wodociągów i kanalizacji. Oczywiście 

dzięki pomocy rządowej to szczerze, z szacunkiem przyznaję i w tym momencie dziękuję 

rządowi bo mogliśmy uruchomić budowę wodociągu w okolicy obszaru ulicy Sobieskiego. Ten 

temat, czekał i był tak jakby spychany z roku na rok. W tym roku na pewno do końca 

października oddamy i będzie można podłączyć domy i nowe ewentualne działki. Również 

jesteśmy po przetargu na projektowanie i budowę wodociągów wzdłuż ulicy Kolejowej, aby 

dać szansę rozwijającemu się przemysłowi w tym obszarze i połączyć ciągi wodociągowe dla 

zbilansowania wody w okolicy osiedla na Rataja. Realizujemy dalej kolejne etapy wodociągu 

w Łączkach Kucharskich i  najbardziej proinwestycyjną miejscowością w naszej gminie w tym 

roku i poprzednim też, są Łączki Kucharskie bo wodociąg, który budujemy za miliony złotych 

dalej kontynuacja, wszystkie inne bieżące wydatki, które w tej miejscowości ponosimy 

wskazują na to, że pomimo, że w tej miejscowości nie ma radnego traktujemy ją z preferencją. 

To że najprawdopodobniej, jeżeli nie uda się nam przekonać marszałka by wybudował ten 

chodnik za swoje, chodnika w tym roku nie będzie, to ja deklaruję, że zrobię wszystko, aby 

potraktować potrzebę budowy tego chodnika w roku przyszłym. Zaznaczam jeszcze, że 

pomimo, żeście państwo nie wycofali tej uchwały, to ja wycofuję się jako burmistrz z realizacji 

umowy i poinformuję pana marszałka, że stan finansów gminy, chcąc bym był 

odpowiedzialnym za finanse miasta i gminy, nie pozwala mi zrealizować uchwały Wysokiej 

Rady i poproszę pana marszałka o ewentualność przejęcia finansowania przez Samorząd 

Województwa, choćby z tej racji, że dwukrotnie prosiliśmy pana marszałka o pomoc finansową 

w wysokości pół miliona złotych na budowę dworca autobusowego w Ropczycach, który był 

konieczny. Obsługuje nie tylko mieszkańców naszego miasta i gminy ale powiatu a nawet 

regionu bo przecież zatrzymują się tu busy, autobusy relacji Rzeszów-Dębica i nie tylko. Jeżeli 

nie otrzymaliśmy tej pomocy to uważam, że w sytuacji trudnej, bo ona jest, nie ukrywam, 

Szanowni Państwo przed chwilą zmieniliście budżet gminy, wprowadzaliśmy dodatkową 

kwotę subwencji oświatowej w wysokości o ile pamiętam 7 000 zł na podwyżki dla nauczycieli 

wynoszące 4,4% od 1 maja, znaczną kwotę wyłożyliśmy z naszych dochodów własnych na 

podwyżki dla nauczycieli przedszkoli ale wiem, że to nie wystarczy. Nie wierzę w to, że rząd 

pod wpływem oczekiwań oddolnych tej grupy kilkuset tysięcy nauczycieli nie wprowadzi 

kolejnej transzy podwyżek od 1 września, a to znowu będzie kolejny koszt po stronie 

wszystkich samorządów bo proszę pamiętać, że subwencja oświatowa trafia tylko do szkół  

a w znikomym stopniu, kilkanaście procent pokrywa koszty utrzymania płac nauczycieli  

i pochodnych, a to też jest duża kwota bo w granicach 10 000 000 zł utrzymanie przedszkoli  

a więc w 80 paru procentach podwyżki płac nauczycieli w przedszkolach pochodzą z dochodów 

własnych gmin, które nie są zaplanowane w tej wysokości. Jeżeli chodzi również o informację 

o budowie kanalizacji, to w zasadzie końcówka budowy kanalizacji niewielkiego odcinka  

w Brzezówce. Jesteśmy po przetargu, podpisujemy umowę na odcinek kanalizacji na osiedlu 

Czekaj, który pozwoli podłączyć dwadzieścia parę domów i realizujemy w ten sposób 
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oczekiwania państwa radnych i pana przewodniczącego osiedla. Mam nadzieję, że do końca 

roku zrealizujemy to zadanie i przygotowujemy się do przetargu na ostatnie dwa etapy ze 

środków tegorocznych do dyspozycji w okolicach osiedla Skorodeckiego. Też liczymy na to, 

że mimo, iż są utrudnione warunki do uzyskiwania pożyczek i kredytów na budowę domów,  

jednak budowa tego osiedla domów jednorodzinnych będzie się rozwijała, tak jak rozwija się 

budowa budownictwa blokowego. W ten sposób chcę zauważyć, że TBS rozpoczął budowę 

bloku na 36 mieszkań i przypominam, że wsparcie samorządu wprost z dochodów własnych 

wynosi do tej inwestycji 2 000 000 zł, w tym roku 1 000 000 zł i mamy nadzieję, że do końca 

tej kadencji - ten obiekt, który będzie przez 10 lat własnością gminy a następnie najemcy będą 

mogli wykupić sobie własność tych lokali - będzie.  Wiele innych inwestycji drobniejszych jest 

przygotowywanych, sportowych o których mówiłem czy to Gnojnica Wola czy Granice czy 

Ogród Jordanowski zakończone czy Niedźwiada Górna czy inne kwestie związane  

z projektami, dotyczące stadionów, tych spraw jest sporo tak projektowych jak i w realizacji. 

Mówiąc o tych kwestiach niektórych problemowych dodam, że wciąż nie możemy dopiąć do 

końca protokołów przejęcia przebudowy oświetlenia ulicznego, w związku z tym daliśmy sobie 

jeszcze miesiąc czasu, żeby wykonawca dokończył te prace i przede wszystkim, żeby mogły 

być uwzględnione projekty przełączenia z transformatorów z zakładów energetycznych na 

wyniesione podstacje wykonane już fizycznie. Mam nadzieję, że do końca lipca to zadanie 

zostanie wreszcie ukończone, a do końca sierpnia będziemy w stanie rozliczyć się  

z Wojewódzkim Funduszem Ochrony Środowiska i liczę, że będziemy to zauważali już po 

oszczędnościach za każde dwa miesiące płaconych faktur. Wszystkie inne kwestie związane  

z prowadzeniem naszej gminy, w zakresie gospodarki przestrzennej, próby pozyskiwania 

różnych środków finansowych, organizacja przetargów, obsługa miejscowa naszych 

mieszkańców, a związana ostatnio z obowiązkiem, który dotyczy ewidencji emisyjności 

budynków przebiega dobrze ale natężenie jest bardzo duże. Musimy przyjmować dziennie po 

150 naszych mieszkańców. Uruchomiliśmy możliwości kadrowe, żeby rozszerzyć i usprawnić 

obsługę. Nie znaczy to, że 1 lipca zamkniemy te pokoje, spóźnialskich będziemy przyjmować 

ale nie wiemy czy spóźnialscy nie narażą się na kary, które zapisane są w ustawie, które na 

pewno nie burmistrz i nie rada będzie nadawała ale bym apelował do mieszkańców  

i do Wysokiej Rady, do państwa sołtysów i przewodniczących osiedli by jeszcze podpowiadać 

sąsiadom. Mamy jeszcze tydzień czasu, aby starać się tą ewidencję uzupełnić. Wszyscy, którzy 

mają kotły węglowe, jeżeli będą chcieli liczyć na nową ustawę przegłosowaną wczoraj  

w Sejmie i dotację do tony węgla to będą musieli otrzymać zaświadczenie z tej ewidencji po 

wcześniejszym zaewidencjonowaniu swojego paleniska. Unieważniłem przetarg na zakup 

komputerów, oprogramowania i całego sprzętu związanego z serwerem bo niestety oferta jest 

dużo wyższa niż przyznane środki. Nie stać nas w chwili obecnej na dołożenie stu 

kilkudziesięciu tysięcy złotych. Zobaczymy jaki będzie wynik drugiego przetargu. To są 

właśnie te kwestie, które codziennie prawie sprawiają nam problemy finansowe. Wszystko co 

zakładaliśmy kilka miesięcy temu albo jeszcze dwa, trzy miesiące jest droższe albo 
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rezygnujemy albo po prostu szukamy innych rozwiązań. W zakresie kultury, sportu,  

w kwestiach pomocy społecznej, nic nadzwyczajnego, wszystkie zadania są realizowane 

zgodnie z czasem, robimy to co do nas należy. Jesteśmy przygotowani do wykorzystania czasu 

wolnego dzieci i młodzieży jeżeli chodzi o basen otwarty, o domy kultury, również o biblioteki. 

Otwarte są i będą do dyspozycji, o to również będę prosił  dyrektorów szkół - o obiekty 

sportowe i rekreacyjne jak siłownie zewnętrzne przy szkołach a przy zorganizowanych grupach 

będę prosił również o udostępnienie sal i hali gimnastycznych. Zamknęliśmy basen kryty ale 

jest propozycja basenu otwartego. Miejmy nadzieję, że będzie ładna, słoneczna, ciepła pogoda 

na wakacjach i tych dni zimnych będzie jak najmniej. Mam nadzieję, że 1 września otworzymy 

basen kryty po znaczącej i ważnej modernizacji, która  kosztuje  kilkaset tysięcy złotych i była 

nieodzowna. Są też trudniejsze decyzje albo nie podejmujemy tych decyzji. Do takich trudnych 

tematów należy poinformowanie naszych mieszkańców miasta i gminy Ropczyce, którzy mają 

w swoich mieszkaniach i domach wodę gminną i odbieramy od nich kanalizację ściekową, że 

niestety nie mogłem przedłożyć Wysokiej Radzie do akceptacji na drugie półrocze dotacji do 

ceny wody do m3 i  do m3 odbioru ścieków. Wobec problemów finansowych gminy tych 

środków finansowych w budżecie nie mieliśmy zabezpieczonych na drugie półrocze, nie 

deklarowaliśmy też, że ta dotacja na drugie półrocze będzie, zatem taryfa, która jest ustalona 

wchodzi w życie w pełni od 1 lipca i będziemy mieli też niestety podwyżkę cen wody  

w granicach 12% i w granicach 24% cen kanalizacji. Jeżeli byłyby pytania szczegółowe czy 

wnioski to jestem wraz z kadrą kierowniczą urzędu do dyspozycji Wysokiej Rady.  

 

 

7. 

Przewodniczący Rady - Szanowni państwo, tak zastanawiałem się, patrzyłem i analizowałem 

każdego z nas jak tu siedzicie i zastanawiam się, wręcz jestem zażenowany, że pan radny 

Dariusz Herbut jest przeciwny temu, żeby skończyć inwestycję na Brzozowej. Różne projekty 

są realizowane, różne uchwały i sami państwo wiecie, że my, jeżeli chodzi o Klub Radnych 

Samorząd i Gospodarka zawsze projekty, które są realizowane w waszych miejscowościach,  

w waszych osiedlach jesteśmy za. Nie mówię tego ze złośliwością ale mam też prawo jako 

radny wypowiedzieć swoje zdanie, co niniejszym czynię. Pan radny Raś Mateusz. Na ostatniej 

sesji podnieśliśmy wszyscy zgodnie rękę po to, żeby kupić samochód, czy nawet tak patrzę 

dalej koledzy z Niedźwiady, bardzo dużo środków jest zabsorbowanych z gminy Ropczyce  

i dziwię się bardzo dlaczego właśnie ta wasza postawa jest taka a nie inna. To co mówiłem na 

komisji i doradzałem wam, spróbujmy wykorzystać ten potencjał co nieraz już powtarzałem na 

tej sali i idźmy tam gdzie trzeba, poprośmy, zapukajmy. Szkoda, że to tak wszystko opieszale 

trwa ze szkodą dla naszego społeczeństwa. Uważam, dalej powtórzę to z całą stanowczością, 

że nie umiemy, nie umiecie wykorzystać swojego potencjału. Przykre to jest i szkoda, że 

właśnie ci wszyscy, którzy mogą decydować, którzy powinni zabiegać o to, żeby wspierać 
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działania samorządu dla dobra naszej małej ojczyzny, dziwię się bardzo, że nie jesteście w tym 

temacie aż tak aktywni, żeby jednak podjąć ten trud, nie bać się rozmawiać z decydentami po 

to, żeby przysporzyć środków dla naszej gminy.  

Zgłoszenie do zabrania głosu przez radnego p. Arkadiusza Kutkowskiego. 

Przewodniczący Rady - Od razu zaznaczam panie Arkadiuszu, że jak pan chce polemizować to 

zapraszam do siebie do biura i możemy rozmawiać. Natomiast ja nie mówiłem tego ze 

złośliwością ale jako radny czułem się w obowiązku, czułem to, że musiałem powiedzieć to co 

mówiłem na komisji. Nie mówiłem tego złośliwie, mówiłem z troską dla naszego wspólnego 

dobra. 

Radny p. Arkadiusz Kutkowski - Stawianie, porównywanie ulicy Brzozowej z tym, że nie ma 

dotacji jest nieporozumieniem. Uważam, że pieniądze w budżecie gminy gdzieś tam drzemią, 

mogę na dyskusji powiedzieć gdzie i stawianie na ostrzu noża, że z jednego zrezygnujemy,  bo 

drugie, chodnik jest ważniejszy to nie jest właściwe i na to pieniądze są, i na to pieniądze są  

i tylko to chciałem zaznaczyć.  

Przewodniczący Rady - Na komisji rozmawialiśmy o szczegółach i  powtarzam, że uważam, 

że inwestycja w Łączkach jest jak najbardziej potrzebna bo to kwestie bezpieczeństwa. 

Natomiast tu dziwię się postawom państwa radnych.  

Radny p. Dariusz Herbut - Dokończenie budowy na Brzozowej powiem nawet nieśmiało, że 

chodziłem do jak pan to mówi decydentów, żeby dofinansowanie na budowę tej ulicy załatwić 

a skoro pan przewodniczący twierdzi, że trzeba chodzić i prosić, załatwiać jakieś środki to ja 

się pytam pana przewodniczącego, gdzie pan był cokolwiek załatwiać, u kogo? jakie środki? 

żeby dla gminy Ropczyce przysporzyć. Proszę wymienić u kogo pan był, w jakiej sprawie.  

Przewodniczący Rady - Tak jak deklarowałem na ostatniej komisji bo tutaj koledzy sugerowali, 

żebym poszedł z wami do pana posła. Jestem za tym, jestem otwarty na współpracę, na 

rozmowę, zawsze, nie uchylam się od tego, żeby ewentualnie szukać możliwości, jeżeli  

będziecie uważali za stosowne to jestem do dyspozycji.  

 

8. 

Przewodniczący Rady zamknął 50 sesję Rady Miejskiej w Ropczycach.  

 

 

Protokolanci - opracowanie:  

Elżbieta Klimek inspektor w Referacie Spraw Obywatelskich,  

Bernadeta Cholewa inspektor w Referacie Spraw Obywatelskich 

 

 


